
NAGYKŐRÖS 

A református tiszteletes szerint az elmúlt negyven évben Nagyk6rös nem tarto
zott a kedvezményezett települések közé: "Cegléd mindig is vörös központ 
volt, Kecskemét meg mégiscsak megyeszékhely, és így Nagyk6rös volt, amit 
lehetett ütni." Itt annakidején sok volt a nagygazda (kulák), s ez már önma
gáb~n is elege~d6 ok volt arra, hogy a hivatalos -kegyekb61- éppen csak csur
ranJon-cseppenJen. 
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Nagyk6rös hagyományosan protestáns város. A jegyz6n6 szerint: "Debre
cen után ez a második legnagyobb református egyházközöSség". A katolikusok 
számát inkább a betelepül6k növelték. Becslések szerint a két felekezethez tar
toz6k aránya mostanság 60-40 százalék lehet. Persze, merész dolog becslésekbe 
bocsátkozni, mert "olyan nagy hitélet nem mutatkozik" - mondta a jegyron6, 
és t6le származik az az informáci6 is, hogy több katolikus gyereket irattak be 
hittanra, mint reformátust. A református lelkész szerint míg a "terror el6tt" ti
zenháromezer volt a nyilvántartott hívek száma, addig most a három gyüleke
zet mindössze háromezer f6t számlál. 

Az iskolák 

A városnak annak idején mindössze egy világi alapfokú tanintézete és egy kato
likus iskolája volt, a többi mind református. Református volt továbbá az egyet
len gimnázium és a tanít6képz6 is. Ötvenkilenc tantermet és vagy dz iskola
épületet vettek el t6lük a református lelkész közlése szerint. 

Jelenleg a városban öt általános iskola van: az ének-zene tagozatos (viszony
lag új és modem); a sport-tagozatos (egyik része új, a másik eléggé rossz állapot-
ban van); a harmadiknak a nyelvtanítás a specialitása G6 állapotban van, bár az 
igazgat6n6 szerint sokat lehetne még költeni rá; a régi tanít6képz6 épületében 
mtTh:ödik); a negyedik iskolának nincs különösebb profilja (viszonylag j6 állapo
tú, most lesz tomaterme pályázat útján; j6 a pedag6gusállománya, j6 eredmé
nyeket érnek el, a gimnáziumba került tanul6k megállják helyüket); végül a ki
segít6 iskola (rossz, sztTh:ös körülmények között mtTh:ödnek, egy régi kúriában). 

A nyelvtanításra specializál6dott Arany János Altalános Iskolát kéri vissza a 
református egyház, ami most a tanít6képz6 gyakorl6 iskolájának szerepét tölti 
be. Ezenkívül az ének-zene tagozatos iskoláb61 egy 2 + 1 tantermes részre tart 
igényt. Imaházat akarnak ott létesíteni, de ígérték, hogy az oktatásban ez nem 
fog fennakadást okozni. A katolikus egyház szeptembert61 - átmeneti megol
dásként - a sporttagozatos iskolában indít egy katolikus osztályt. Az iskola ezt 
önként vállalta. A reformátusok igényt tartanak még néhány volt iskolára is, 
például amelyikben jelenleg az iskolamúzeum van, és amelyikben jelenleg a 
nevelési tanácsad6 üzemel és egy kis 6voda. Ezekr61 vita folyik. Az önkor
mányzat nem akarja adni, mert nem tud megfele16 helyet biztosítani a jelenlegi 
funkci6k zavartalan folytatásához. Sok egyéb épületr61 (f6leg lakásokr61) is sro 
van, de felsorolásuk szinte reménytelen vállalkozás lenne. 

A városnak három középiskolája. van. Azzal kezdeném, amellyel semmi 
gond nincs, az tlelmiszeripari Szakközépiskola és Szakmunkásképző Intézettel: élel
miszeripari szakmákban képeznek mind a két iskoladpusban szakembereket, 
országos beiskolázású (régen MÉM) intézmény. Csúf, modem épület, körülbelül 
húsz éve épült, kilencszáz f& kollégiuma is van, ez felújításra szorulna. 

A Szakmunkásképző Intézetet (helyi srohasználatban Konstantin iskola, amit 
Konstantin váci püspök ajándékozott közel száz éve a városnak, katolikus alap
fokú tanintézet céljára) a katolikus egyház kéri vissza, a centenárium évében, 
azaz 1996-ban kívánják birtokba venni. Az iskola körzeti beiskolázású, tizenkét 
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szakmában (vasipari, ép{tőipari és élelmiszer elad6i) képeznek jelenleg 352 
gyereket. A város ezt az intézmén~ csak állami kárp6dással tudná átadni. 

Az Arany János Gimnázium és Ov6nGképző Szakközépiskola - többek szerint -
jelenleg nem a legjobb formáját mutatja. Hét éve indítottak természet
tudományos és nyelvi tagozat okat (angol-német-olasz-orosz), amelyek akkoriban 
sokkal szinvonalasabbak voltak (a nyelvtagozatok eredményeit a kr6nikus 
nyelvtanár hiány rontja). Kilencvenben 129 végzős hallgat6juk közül 46-ot vet
tek föl egyetemre vagy főiskolára. Pr6bálnak megújulni, most adják le a szak
középiskolai tagozatot. Hat osztályos gimnáziumi osztályokat is szerettek volna 
indítani, de a minisztérium nem engedélyezte. Senki nem kétli, hogy joga van 
visszakémi az egyháznak a gimnáziumot, hiszen mindig is református iskola 
volt. Az azonban sokakban visszatetszést kelt, hogy a város és a szl1kebb kör
nyék egyetlen ilyen típusú intézménye egyházi kezelésbe kerül. A gimnázium 
mellé a református egyház igényt tart két (fiú- és lány) kolIégiumra is, bár csak 
a fiúkollégium volt eredetileg a tulajdonukban, de hajland6k ennek fejében más 
ingatlanr61 lemondani. 

Viták forrása az is, hogy új iskola húsz éve nem épült a városban. A régi
eket toldozgatták, bóvítgették, korszen1sitették, ahogy m6d volt rá. Tehát azt 
lehet mondani, hogy szinte reménytelenül összekeveredett minden. Lehetetlen 
megtalálni azt az ideális állapotot, hogy megközelítőleg is "értékarányosan " 
lehessen visszarendezni a dolgokat, tehát, hogy az egyházak is hozzájussanak 
ahhoz, ami őket megilleti, de az önkormányzat (és a város) se járjon rosszul. 
Ez még akkor is nehéz ügy lenne, ha mindkét fél érdekei egyformán hatékony 
védelemben részesülnének, és a felek igen nagy kompromisszumkészségről ten
nének tanúbizonyságot. De - mint majd látni fogjuk - ez nincs egészen {gy. 

Az önkormányzat 

A huszonhét tagú testület (a 28. a polgármester, akit MDF támogatással válasz
tottak meg, de ő nem szavaz) párt ok szerinti összetétele a következő: 
MDF 5M 
FKGP 9 fő 
KDNP 1 fő 
SzDSz 7 flS 
FIDESz 2 flS 
~~ 2M 
Független 1 fő 
Összesen 27 flS 

A kormánypárti többség és a két oldal viszonya egyáltalán nem mondhat 6 
idillinek. Ennek leglátványosabb megnyilvánulása, hogy az SzDSz-FIDESz kép
visellSk kivonultak a bizottságokb61, mert azokat tevékenységük alapján "impo
tensnek" tartották, és kizár6lag képvisellSkként hajland6k dolgozni. Eredetileg 2 
MDF-es, 3 kisgazda, 2 SzDSz-es és 1-1 MS~-s illetve FIDESz-es bizottsági el
nök volt, de mára már mindez érvényét vesztette. 
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Az ügyet állítólag a gazdasági bizottság vezet6jének lemondása indította el, 
aki kiváló közgazdász, és a költségvetési vita során konfrontált a kisgazda kép
visel6kkel. Ennek eredményeként az egész költségvetést újra kellett tárgyalni. 

A kivonulással sokan nem értenek egyet, mert így testületi szintre csúszik 
át minden vitás kérdés és annak a munkája vált rendkívül nehézkessé. Bár az is 
igaz, mondják ugyanazok, akik ezt a lépést kritizálták, hogy a bizottságok 
munkája tényleg nem volt eléggé hatékony" szakvéleményüket is gyakran fi
gyelmen kívül hagyta a testület a döntések meghozatalakor. 

Az oktatási bizottság 11 tagú, onnan most hárman váltak ki. Nem testületi 
tag informátorom szerint az elnöki tisztért -nagy derby- folyt a két oldal 
között, amely végül is kisgazda gy6zelemmel zárult, pedig az SzDSz-es jelölt 
"igazi szaktekintély, tanár, most országos sportvonalon diáksport vezet6nek 
választották ... de itt kisakkozták, nagy veszteség" . 

. Kezdett61 fogva az volt az érzésem, hogy a szokásos pártviszályokon az it
teni állapotok egy kicsit túl mennek. Ezt meger6sítette a jegyro is: "A politikai 
pártállás sok esetben nem domináns, gyakran személyesked6 irányba mennek el 
a dolgok, a személyes szimpátiák és antipátiák irányába." Hogy mi lehet ennek 
az oka? Sok mindent hallottam jártomban-keltemben, de az állítások a tények
kel való szembesítéskor igaztalannak bizonyultak. Az egyetlen dolog - termé- . 
szetesen a politikai irányultságon kívül - ami szignifikánsan megkülönbözteti a 
két oldalt, hogy míg az MDF-kisgazda vonal képvisel6i többnyire -6shonos
nagyk6rösiek, addig a másik oldalon -jött-mentek., betelepültek vannak in
kább. Ez pedig roppant fontos kérdés Nagyk6rösön. Bár eszembe nem jutott 
ezzel kapcsolatban kérdezni bármit is, mégis többen és többféleképpen megfo
galmazták. Például az egyik igazgatóhelyettes is elelmélkedett azon, hogy 6t 
még nem tartják igazi k6rösinek, pedig a szülei negyvenben telepedtek meg a 
városban, 6 akkor még kisgyerek volt. Talán majd a fia, aki már l5-zve beszél, 
amit jómaga sosem tudott elsajátítani. Lehet, hogy arról is szó van, hogy ki 
képviselheti hitelesebben a város érdekeit? Kinek van ehhez több jogosultsága? 
Az indulatok fölkorbácsolódásához minden bizonnyal az is hozzájárulhatott, 
hogy egyik-másik -jött-ment- a körzetében nagyobb arányú gy6zelmet aratott, 
mint némely őshonos kisgazda a saját jában. 

Az események 

Ha csak a hivatalos eseményeket vesszük sorra, akkor a történet igen rövid: 
1991 decemberében megalakult a képviselőtestület tagjaiból az egyházi ingatla
nok visszaadásával foglalkozó ad hoc bizottság öt taggal (egy SzDSz politikus 
volt közöttük, a többiek MDF-esek és kisgazdák, valamint az egyik református 
lelkész), és nagyjából ekkor alakultak a szintén öt-öt fős egyházi bizottságok is, 
amelyek a feljegyzések szerint hét ízben tárgyaltak egymással. Az ad hoc 
bizottság ezen kívül öt alkalommal tárgyalt az érintett iskolák képvisel6ivel. 
Rendeztek egy úgynevezett bizottsági f6rumot is, melyre az egyháziakon kívül 
hivatalosak voltak az iskolák vezetői és a szül6i munkaközösségek képvise16i. 
Végül a sort egyközmeghaJlgatás (nyílt városi nap) zárta, melyre minden érdek-
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16d6t elvártak, lehetett kérdéseket feltenni, és azokra válaszokat is adtak. 
Április másodikán pedig a képvise16testület név szerinti szavazással 17:10 (A dz 
szavazat: 6 SzDSz+2 FIDESz+2 MSzP) arányban megszavaztaaz egyházi javak 
visszaadásával kapcsolatos e16terjesztést. 

J6lenne most azt mondani, hogy ennyi történt, de - sajnos - azért ez nem 
ennyire egyszeru. Már a bizottság összetételén is elmeditálhat a kritikus kedvt1 
szemlél6d6. Érthetetlen, hogy például miért kellett az önkormányzati bizott
ságba beválasztani a református papot (annál kevésbé érthet6 ez, mert a másik 
lelkész elmondása szerint egyébként aggályosan szem e16tt tartották a korrekt
séget, és kimondottan kérték a képvisel6 testületet, hogy a négy presbiter
képvisel6 sz6ba se jöjjön bizottsági tagként). Aztán a bizottság az ellenzéki 
frakció bizottságok ból val6 kivonulásával - úgy is mondhatnám - homogén 
lett, mert a szabaddemokrata képvise16 helyét egy kisgazda foglalta el. Ez nagy 
hiba volt a liberálisok részér61, mert így teljesen elvesztették a bizottság tevé
kenysége feletti kontroll lehet&égét, nemigen tudták, hogy mi zajlik ott, 
"minden rájuk volt bízva" - összege zték kicsit keseruen a tényállást. (Bár nem 
hiszem, hogy a dolgok alakulását jelent&en befolyásolhatta volna az egyházi 
lobbyval szemben egyetlen szabaddemokrata jelenléte, de talán mégsem lett vol
na ennyire sima az ügy lefolyása.) 

Az alapkérdésben, hogy a törvényt végre kell hajtani, az egyházaknak 
vissza kell kapniuk jogtalanul elkobozott tulajdonaikat, tulajdonképpen egyetér
tés volt a két oldal között. Miben volt nézeteltérés? A liberálisok azt az állás
pontot képviseliék, hogy csak annyit kell visszaadni, amennyit elvettek, tehát 
az értéknövekményeket számba kell venni, a várost, az önkormányzatot nem 
szabad megrövidíteni. Ezzel szemben a másik oldalnak akár az is lehetne a 
mottója, hogy: "csak semmi kicsinyeskedés!" (többször, több szájból is elhang
zott a képvisel6testület ülésén a jegyz6könyv tanúsága szerint). Nem tudom, 
hogy mennyire tudatosan, de úgy kezelték a kérdést, mintha a város és az 
egyházak érdekei automatikusan egybeesnének, egyikük még azt a kitételt is 
megkockáztatta, hogy: "A városban a lakosság többsége az egyházi iskolák 
visszaálHtását kéri." Igazán nem tudom, hogy hol és hogyan szerezte .a képvi
sel6 úr ezt az informáci6t, mert semmiféle közvélemény-kutatás nem volt a 
kérdésr61, ugyanakkor az általam fellelhet6 összes egyéb jelzés (az egyházak 
képvisel6ivel és az iskolák vezet6ivel val6 beszélgetések, valamint a különböz6 
f6rumokon elhangzott lakossági kérdések) arra utal, hogy ha nem is ellensége
sen, de gyanakvással fogadja a lakosság a küszöbön áll6 változásokat. 

A bizottság mt1ködésével kapcsolatban is komoly kifogásaik voltak a liberá
lisoknak, a képvisel6testület ülésén egyikük így fogalmazott: "Az ad hoc bizott
ság - személyi összetétele miatt - szerepet tévesztett, nekik az önkormányzat 
érdekeit kellett volna képviselniük. " Hogy nem ezt tették, hanem valamiféle 
harmadik egyházi bizottságként mt1ködtek, ez nem csupán néhány ellenzéki p0-

litikus véleménye, és az sem, hogy ezzel megrövidítették az önkormányzatot és 
a várost. 

Az ellenzékiek a tiszta profilú egyházi iskolákat preferálták volna, ez bizto
sította volna mindenki számára a lelkiismereti szabadságot. (És tiszta helyzetet 
teremtett volna, mert tényleg elgondolkodtató, hogy ugyanabban az iskolaépü
letben ugyanazokat a diákokat tanítják ugyanazok a tanárok, ugyanúgy a kv6tá-
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b61 és önkormányzati támogatásb61 tartják fenn az intézményt, akkor mi ebben 
a felekezeti jelleg?) Ezért tartották volna fölöttébb kívánatosnak, hogy a város 
(és vonzásközete) egyetlen gimnáziuma önkormányzati kezelésben maradjon. 

Azt is 6k javasolták, hogy a szakmunkásképro (Konstantin iskola) életét ne 
zavarják meg, maradjon meg jelenlegi funkci6jában és önkormányzati kezelés
ben, a katolikus egyház igényeit pedig megfelel6 szfnvonalú csereingatlannal 
elégítsék ki. 

A pártház és a volt Técsy Szanat6rium (kés6bb mosz Továbbképro Köz
pont) ügyét is 6k bolygatták meg. Egyik sem volt soha a református egyház 
tulajdonában (a pártház éppenséggel az átkos ántivilágban épült), mégis szere
~lt az igénylistán, ugyanis a tanít6képro ezekben az épületekben működik. 
Úgy jutottak hozzá, hogy még a régi tanács - működésének utols6 évében - in
gyen-bérbe adta az egyháznak öt évre. Ez a liberálisok szerint j6 alku-alap lehe
tett volna: megkapja ezeket az épületeket a református egyház, és ennek fejében 
lemond a gimnáziumr61. Ők azonban semmir61 nem akartak lemondani. A 
reformátusok az 6ket támogat 6 lobbyval összekacsintva "elálltak a teljes tulaj
donba vételt 61 " - ahogyan ezt a képvisel6testület ülésén az ad hoc bizottság el
nöke bejelentette. Nem hiszem, hogy éppen 6k ne gondolták volna végig, hogy 
mit jelent mindez, hogy mit tud majd tenni 1996-ban egy új, akármilyen össze~ 
téteid önkormányzat ezekkel az ingatlanokkal. Mert milyen variáci6k kép
zelhet6k el? 1. Továbbra is ingyen fogja használni az egyház. 2. Bérleti díjat kér 
az önkormányzat, amit az egyház vagy megfizet, de a val6szfndbb az, hogy 
egy, a város számára méltánros bérleti díjat képtelen lesz fizetni, tehát széttárja 
a kezét, hogy nincs pénze. Es akkor mit tud tenni az önkormányzat? Kiebru
dalja 6ket? Ez képtelenség, ezt a város sem hagyná, mert nagyon úgy tdnik, 
hogy egyhamar sok más dicsekednival6ja úgysem lesz, mint, hogy van egy f6is
kolája. A lényeg azonban az, hogy több mint val6szfnd, hogy ezekb61 az épüle
tekb61 a város már profitál ni nem fog Qegföljebb a karbantartásukr61 gondos
kodhat, hiszen iz 6 tulajdona), és a képvise16k azt a lehet6séget is eljátszották, 
hogy bármilyen kárp6tlást kapjanak értük. 

Az ellenzékiek azt is kifogásolták, hogy a reformátusok • csemegéztek • a 
visszaigénylend6 ingatlanok között, vagyis els6sorban a városközpont ban lév6 
értékesebbekre igyekeztek rátenni a kezüket. Hogy ez a gyakorlatban hogyan 
zajlott, arra a jegyz6n6 mondott példát: "Nem kérték a városszéli iskolát, 
helyette csereobjektumot kértek hitélet és szolgálati lakás céljára." És a bizott
ság minden igényt készségesen kiszolgált. 

Hogy eddig csak a reformátusokat emlegettem, az azért van, mert a katoli
kusok mindössze három intézményt igényeltek: egy iskolát, egy 6vodát és egy 
szolgálati lakást. Mint kiderült, az általuk visszaigényelt Konstantin iskolát is 
meg lehetett volna menteni. Maga a plébános úr mondta nekem, hogy megelé
gedtek volna azzal a megoldással is, amelyet a liberálisok javasoltak, hogy a 
Mentovich 2. iskolát kapják meg a Konstantin helyett, ha egy kicsit ügyese!; 
ben, rámen6sebben képviselték volna a város érdekeit a bizottságban. Az ellen
zékiek kompromisszumos javaslatai azonban süket fülekre találtak (néhány 
ellentáborbeli a büfében azért nekik adott igazat). De az emberek féltek bármi
lyen szelíd ellenvéleményt is nyilvánítani, annyire hangos és agresszfv volt már 
az el6készületek során is a vallásos lobby. 
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Még két eseményről kell beszámolnom, amelyek elég j61 jellemzik, hogy 
hogyan feszültek egymásnak a különböző erők a legártalmatlanabbnak tdnó 
kérdések kapcsán is. Valamikor márciusban az SzDSz lakossági f6rumot szerve
zett, melynek meghívott előad6ja egy pártbéli országgyru.ési képviselő volt, aki 
részt vett a törvény előkészítésében. Az összejövetel célja a törvény ismertetése 
volt, hogy "mindenki tisztában legyen azzal, hogy miről .is van sz6". A jegy
zőasszony szerint nagyon j61 sikerült az összejövetel, sokan jelentek meg. Azt 
már a szabaddemokraták mondták el, hogy a résztvevők toborzásában az egy
házak is a segítségükre voltak olym6don, hogy a sz6székről hirdették meg, 
hogy minél több hívő menjen el, mert egy olyan képviselő fog a törvényről 
beszélni, aki nem is szavazta meg, és "fönnáll a közvélemény manipulálásának 
a veszélye". Ugyancsak a jegyző asszony modta azt is, hogy az esemény végén 
fölállt egy demokrata f6rumos, és kéretlenül összefoglal6t tartott, amelynek 
nyilvánval6 célja a szabaddemokraták lejáratása volt. 

A törvényismeretetés kapcsán egy másik bombát is robbantottak a szabad
demokraták, ugyanis az eseményre invitál6 meghív6k hátoldalára rányomtátták, 
hogy milyen ingatlanokat kémek vissza az egyházak. A reakci 6 erre az volt, 
hogy "etikátlan az a szervezet, amelyik feltüntette a meghív6ján, hogy az egy
házak milyen ingatlanokat kémek vissza". Ugyanezen ok miatt a jegyzőnőt is 
megvádolták hivatali titok kiszolgáltatásával. Erthetetlen, miért lenne ez az egy
házak és egynémely beavatott világi személy belügye, amikor az egész város ér
tékeiről van sz6? Deti;tokr?ci4kban nem divat ilyen dolgokban a titkol6zás. 

Ennek a törv,énYi~fI1erteté~nek, illetve az ingatlanok közhírré tételének kap
csán egy levél is' született. Ír6j~ az egyik református tiszteletes, címzett je pedig 
egy szabaddemokrata képviselő. A levél hangneme nem éppen keresztényi, düh
ből, sértettségb61 fogant, ezért sért is: azzal vádolja a címzettet és elvbarátait, 
hogy az elmúlt évtizedek átkos egyházpolitikáját kísérlik meg folytatni, és 
holmi árul~r61 is sz6 esik, egyebek mellett igen hatásosan elhelyezve, kétszer is 
előfordul benne a következő mondat: "A hang Ézsaué, de a kéz Jákobé". 

Néhány gondolat erejéig érdemes még elidőzni a testületi ülés és a szavazás 
eseményeinél. Már az is eléggé meghökkentett, amikor az előterjesztés után 
közvetlenül a polgármester emelkedett sz61ásra, és azt kérte a testülettől, hogy 
vita nélkül fogadják el az előterjesztést. Ennek túl sok foganatja nem volt. Az 
ellenzékiek elm~ndták kifogásai kat, érveiket, de szerintük a polgármester fellé
pése sokban befolyásolta a szavazás ereményét. Feltdnt továbbá a jegyzőkönyv 
olvasása során, hogy az egyházpártiak mennyire nem tartották fontosnak, hogy 
érveljenek, indokolják véleményüket (a legnyom6sabb érvük a már emlegetett 
"nem szabad kicsinyeskedni!" volt). A liberálisok a szavazás eredményét meg
kérdőjelezték a következők miatt: igaz, hogy az önkormányzati törvény min6-
sített többséget ír elő az önkormányzati vagyonr61 val6 döntéseknél, de a saját 
maguk által alkotott testületi szervezeti és mllködési szabályzatban ezekre az 
esetekre ők kétharmados többséget határoztak meg ("egy garázs nagyságú ob
jektum esetében is csak a kétharmados döntés volt érvényes, higyje el, utána
néztünk" - bizonygatták). És mivel ez a "n6ta is az önkormányzati vagyonr61 
swlt " , úgy gondolták, hogy ebben az esetben is a kétharmados szavazatarány 
érvényes. A liberálisok meg is fellebbezték a köztársasági megbízottnál az ered
ményt, de csak dodonai választ kaptak. 
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Az egyházak 

A katolikus plébánosr61 azt hallottam, hogy mindenütt kellemes benyomást 
keltett, csendes volt, visszafogott, szerény. Ez abb61 is ad6dott, hogy neki nem 
volt olyan "hátországa ", mint a reformátusoknak. Számára az volt a legkifizet6-
d6bb magatartás, ha szépen, csöndesen, szerényen kormányoz a célba a refor
mátusok nagyobb haj6ja által keltett hullámokon. 

A református egyházi személyek viselkedését úgy lehetne legtalál6bban jel
lemezni, hogy Janus-arcú volt: kemény, kioktat6, agresszív a legy6zend6kkel 
(vagyis a liberálisokkal) szemben, és rendkívül engedékeny, megnyer6 a meg
gy6zend6kkel (vagyis az iskolákkal). A két fiatal lelkész itt sem csillogtatta a 
hagyományos keresztényi erényeket: megértés, türelem, szeretet, hanem a legki
sebb ellenvetésre is hisztérikusan, megbántottan reagált. Az omin6zus levélr61 
már sz6ltam, de a viták során olyan kínos esemény is eI6ad6dott, hogy (idézem 
az egyik semlegesnek tekinthet6 informátoromat): "fölállt egy hithd katolikus 
ember, és azonnal egyházellenesnek lett kikiáltva". További faggat6zásomra 
még az is kiderUlt, hogy le is fasisztázták az illet6t (amit aztán bocsánatkérés 
követett, de a sajnálatos tényen, hogy ennyire elragadtatták magukat, ez már 
nem sokat változtat). Pedig csak annyi volt a " bdne " , hogy az a meggy6z6dése, 
hogy "más a hit, és megint más kateg6ria az önkormányzat érdeke". 

Sértettségr61 árulkodnak az egyik lelkésznek az önkormányzati ülésen tett 
kijelentései is: "Kényelmetlen helyzetben érzi magát, mert úgy véli, hogy ezen 
testületi ülés során megalázták. Az elhangzott sok-sok megnyilvánulás megaláz6 
az egyház számára." - írja a jegyrokönyv. ŐSZintén sz6lva én semmiféle mega
láz6 megnyilvánulást nem találtam a jegyrokönyvben. Kétségtelen, hogy a vita 
olykor éles volt, de a nyilak a bizottságra, nem pedig az egyházra irányultak. S 
ha már itt tartunk, az is . elég furcsa kijelentés egy önkormányzati képvisel6 
szájáb61, hogy "Nem támogatom az önkormányzat kártérítési igényfelvetését. 
A református egyház több köbméter iratát is felégették, meg az orgonáját is." 
Nem világos, hogy afelégetett iratoknak meg orgonának mi köze a jelenlegi 
önkormányzati kártérítéshez. Miért kell ezért a mai önkormányzatot, a mai 
várost büntetni? 

Az iskolák felé viszont az egyházak 6vatosabb gesztusokat tettek, nehogy 
elriasszák 6ket: a tanároknak azt ígérték, hogy megtartják 6ket, legyenek bár
milyen vallásúak vagy akár ateisták is (ennek hagyományai is vannak, érveltek 
a reformátusok, Arany János idejében is volt a gimnáziwnban görögkatolikus 
tanár, s6t ateista is), csak lojalitást várnak (kezdetben "aktív lojalitás" -r61 volt 
~z6, de ez sokakat emlékeztetett a rosszemlékd politikai megbízhat6ságra). 
Igérték, hogy alJlÍt más épített, azt nem rombolják le. Folytatják az iskolák j6 
hagyományait (nyelvi és egyéb tagozatok), a más vallásúak továbbtanulásának 
(és általában az egyházi iskolákban val6 tanulásának) semmi akadálya. Készek 
más vallású hittan6rákat is beiktatni az 6rarendbe, az ateisták számára pedig 
polgári etikát oktatni, és így tovább. Hogy mit61 lesz akkor a gimnáziwn egy
házi jellegű? "A melegségében, a színvonal ában kell, hogy református legyen" 
- mondta a tiszteletes úr. Hosszú távon, lassan, fokozatosan akarnak "tiszta 
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profilú egyházi' iskolákat" létrehozni, a tanárok természetes cserél6dését 
(nyugdíjba vonul, vagy elmegy) kihasználva akarják igényeik szerint alakítani a 
tanári kart, és majd késlSbb eszerint válogatni a diákokat is. Ezt azonban 
hosszú folyamatként képzelik el. "Mire ez igazán református gimnáziwn lesz, 
akkorra másfél emberöltlS el fog telni." - így a református tiszteletes. 

Az igények fel mérésével nem foglalkoztak, de nagyon optimisták voltak. A 
reformátusok, reményei val6ra is váltak. J61 sikerült a beiskolázás. Persze, az 
Arany JánosAltalános Iskola talán a legjobb a városban a nyelvtagozataival, 
gimnáziwn meg csak egy van, úgyhogy ez nem sokat mutat a tényleges 
igényekb61. A katolikusokat viszont csal6dás érte, mert mindössze 11-12 
jelentkero volt a katolikus osztályba. Furcsam6d a Mentovich 2-be, melyet a 
Konstantin iskola helyett ajánlgattak számukra, 28 katolikus gyereket írattak be 
azelslS osztályba. Ezt nem a plébános úrt61 tudom, mert amikor - már a 
számok ismeretében - megkérdeztem teSle, hogy hogyan sikerült a beiskolázás, 
csak sejtelmesen mosolygott, mondván, hogy "majd meglátjuk". 

Az iskolák finanszírozását egyik egyház sem tudja vállalni, így az állami 
kv6ta mellett önkormányzati támogatásra is igényt tartanak. Hogy ezen kívül 
milyen konkrét viszonyt tartanak fenn az önkormányzattal (azon kívül, hogy 
"j6 kapcsolatokra törekszenek"), még nem tisztázott. A reformátusok minden
esetre azon a véleményen vannak, hogy "szakmai kérdésekbe se az önkormány
zatnak, se a presbitériumnak ne legyen belesz61ása". 

A tanárok 

A tanárokat az egyházak ígérete meg is nyugtatta, meg nem is. Akarnak hinni 
az egyházaknak, mert elemi érdekük, hogy minden az ígéretek szerint történ
jék, de a bizonytalanság azért munkál az emberekben. SlSt növekszik is, ha 
valamilyen hír elterjed. Például, hogy a Sárospatakon eltanácsolt 8-10 pedag6-
gus helyébe már "lelkészi ajánlással" toboroznak újakat. "Persze, ott szervez
kedtek a vezetés ellen, ezt nem lehet." - mondta a gimnáziwn igazgat6ja. 
"Ésszel mindenki elfogadta, ha érzelmileg nem is, hogy ennek így kell lennie, 
de csak az idlS és a tapasztalat fog igazán nyugatat6an hatni." - f&te hozzá. 

A szakmunkásképro helyzete jelentlSsen eltér a másik két iskoláét61. Náluk 
sz6 nincs arr61, hogy a tanárok egzisztenciálisan függlS helyzetbe kerülnének 
bármelyik egyházt61 is, nekik "csak" az iskolájuk került veszélybe. Tartanak 
att61, hogy a központi kárp6tlási alapb61 aligha fognak 180-200 milli6 forintot 
kiutalni a városnak egy új iskola felépítésére. De az ellenállásnak lSk sem látták 
értelmét: "A törvényt mindenképpen végre kell hajtani." - mondják. 

Az Arany János Általános Iskola már második éve az egyházi tanft6képro 
gyakorl6iskolája, tehát a tanárok tudták, hogy az egyházasítás be fog következ
ni, és nem érte váratlanul ez a hír a gimnáziwnot sem. Mindkét iskola igazga
t6ja úgy nyilatkozott, hogy sok és korrekt tájékoztatást kaptak a tervekrlSl, 
szándékokr61, és j6szerint minden kérdésükre kielégít lS és megnyugat6 válaszo
kat. A leginkább megnyugat6 a gimnáziwn igazgat6ja szerint az volt, hogy a 
faggat6zások után a papok kijelentették, hogy: "gondolják, hogy ennyi kije-
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lentés után meménk mi másképp tenni?" Ezt afféle erkölcsi biztosítékként 
fogták fel. Egyébként az igazgat6 úr maga is katolikus, és biztosították, hogy 
sem a presbitériumnak, sem a papoknak semmi kifogása nincs a személye ellen 
(57 éves, nem sok ideje van már a nyugdíj ig). 

Az általános iskolában viszont úgy gondolták, hogy a legjobb biztosíték az 
lesz, ha szépen csokorba szedik az egyházi ígéreteket és igényeket, és közlik az 
egészet a helyi 'újságban a tizenhét tagú pedag6giai tanács (az iskola szakmai 
vezetése) aláírásával, hogy ebben egyeztek meg az egyházzal, és ezzel a pedag6-
gusgárda is egyetért. Mert a sw elszáll, de a leírtakra bármikor lehet majd hi
vatkozni, ha úgy hozza a sors. 

Különösebb egyezkedésekre, huzakodásokra tehát nem került sor az isko
lákban. Az egyháziak nem is akartak radikális változásokat, ink4bb arra töre
kedtek, hogr leszereljék a félelmeket és fenntartásokat, megnyerjék maguknak a 
tanári kart. Így különösebb ellenállás nem volt, nem is lett volna értelme, min
denki vár és reménykedik, hogy minden úgy lesz, ahogy ígérve vagyon. 

A polgárok 

Mivel semmiféle igényfelmérés nem volt (bár a jegyz6n6 szerint gondoltak 
rá, hogy megkérdezik az általános iskolások szüleit, de aztán elvetették az ötle
tet, mert dz éves átfutású dolgok ezek, és egy mai közvélemény-kutatás ered
ményei lehet, hogy már két év múlva sem állják meg a helyüket), így összecsi
pegetett informáci6kb61 pr6bálom összeálHtani, hogy hogyan is viszonyulnak a 
kérdéshez Nagyk6rös lakosai. 19az-e az, amit a képvise16 úr mondott, hogy a 
lakosok többsége h6n áhítja az egyházi iskolákat. Informáci6im forrásai a kü
lönböz6 jegyz6könyvek (közmeghallgatás és az iskolai f6rumok), és az, hogy 
hogyan viselkedtek a szül6k, amikor hosszú id6 után els6 ízben nyílt alkalmuk 
arra, hogy egyházi iskolába írathassák a gyerekeiket. 

A közmeghallgatás a hírek szerint nem volt túl sikeres. Talán huszonöt ér
dekl6d6, ha összegyúlt. Inkább a kételyek fogalmaz6dtak meg a polgárok részé
r61, és nem kitör6 örömüknek adtak hangot. A szakmunkásképz6 szü16i mun
kaközösségének elnöke itt is kérte, hogy az iskola maradhasson meg eredeti 
épületében és az önkormányzat kezelésében, valaki más felvetette azt a javasla
tot, hogy minden egyházi iskolában legyen egy-egy világi osztály, ahol az ateis
ta diákok tanulhatnak. Egy hölgy megkérdezte, hogy úgy lesz-e most is az 
egyházi iskolákban, mint régen volt, hogy a hitetleneknek vagy a más vallású
aknak magasabb tandíjat kell fizetniük. Egy úr a magyarok lovas nemzet voltán 
meditált, majd így folytatta: "Csak az a baj, hogy nem tudnak a nyeregben. ma
radni, van amikor átesnek a 16 másik oldalára ... " Nem került nyilvánosságra, 
hogy miket kér az egyház vissza. A református múlt létezett Nagyk6rösön, de 
változtak az id6k, változtak az emberek. Az volt a véleménye, hogy a diákok 
és szüleik körében felmérést kellene végezni, hogy igénylik-e az egyházi 
oktatást.. . 

Az iskolai f6rumokon elhangzott szül6i kérdések is inkább a helyzetet 
akarták tisztázni: Mi lesz a más vallású, ateista gyerekekkel? Milyen felvételi 
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szelekci6t szándékoznak bevezetni? Folytatják-e a régi j6 hagyományokat? Igaz
e, hogy csak "lelkészi ajánlással" lehet majd bejutni az iskolába? K6sza hírek 
kerengenek a tandíjr61, lesz-e? Milyen 6raszámban fognak hit}ant tanítani? 
Mennyiben fog ez többlet terhet jelenteni a gyerekek számára? Es így tovább. 
Ezek is inkább a kétkedés hangjai, és nem a feltétlen lelkesedésé. Persze, lehet 
mondani, hogy ez a természetes. Egy ilyen f6rumon azok kérdeznek, akiknek 
nem világos a funkci6, a cél és a feltételek. Az egyházi oktatás hívei mindezzel 
tisztában vannak, ezért nem is kérdeznek. 

A beiskolázási adatok azonban valami hasonl6t sugallnak: a fiask6nak is 
beilllS katolikus adatokat már ismertettem, most csak annyit tennék hozzá, 
hogy ha olyan sok híve lenne az egyházi oktatásnak, akkor azok a vallásos 
szülók, akik a Mentovichba íratták gyerekeiket, val6színúleg az egyházi iskolát 
választották volna. 

Az is igaz, ·hogy a református általános iskolában nem voltak beiskolázási 
gondok, minden hely betelt. Tehát csak azért, mert egyházi kezelésbe került, 
nem vitték más, világi iskolába gyerekeiket a szülók, ha egyébként is az Arany
ba járatták volna. Ugyanakkor az sem volt jellemzó, hogy körzeten kívülról 
több gyereket vittek volna az Aranyba, mint máskor. A szülók tehát rendkívül 
pragmatikusan viselkedtek, mintha a tulajdonosváltozásr61 nem is vettek volna 
tudomást. Ez azonban nem tudatlanságb61 fakadt. Az Arany János Általános 
Iskola igazgat6jának éppen az volt a meglep6 tapasztalata, hogy: "a szülók 
nagyon felkészülten, j61 tájékozottan jöttek, általában nem kérdeztek semmit, 
hanem diktálták be, hogy mit határoztak " . 38 gyereket irattak református 
hittanra, 26-ot r6mai katolikusra, és 20-at polgári etikára. 

MISKOLC 

Az önkormányzat 

Miskolc város önkormányzata ötvenkilenc tagú, pártok szerinti összetétele a 
következő: 
MDF 13 fó 
KNDP 8 fó 
FKGP 1 fó 
FIDESz 13 fó 
SzDSz 17 fó 
MSzP 3 fó 
MSzMP 2 fó 
Zöldek 1 fó 

A polgármester FIDESz támogatással kerijlt megválasztásra a három alpol
gármester közül, amelyeknek egyike szintén a FIDESz által támogatott, a másik 
kereszténydemokrata, a harmadik demokrata f6rumos. 
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. A vonal apártok felsorolásánál egy meglehetósen szokatlan összetétel(í koa
Hci6 jelölésére szolgál. A vonal feletti pártok alkotják a koalíci6t. Mivel azon
ban a FIDESz nem hajland6 minden körülmények között alávetni magát a 
koaHci6s fegyelemnek, hanem legjobb meggyőz6dése szerint szavaz, a fiatal 
demokraták afféle "mérleg nyelve" szerepet töltenek be. Ha a koaHci6val sza
vaznak, akkor az ő véleményük győz, de ha a szabaddemokratákkal, akkor már 
ott a többség. 

Az oktatási intézményeket még felsorolni is lehetetlenség, nemhogy a jel
legzetességeiket ismertetni, hiszen számuk b6ven meghaladja a százat. Miskolc' 
városában van 54 6voda, 46 általános iskola, 3 kisegítő iskola, 23 középfokú 
tanintézet, ebből: 6 gimnázium + 1 dolgowk gimnáziuma, 10 szakközépiskola, 
6 szakmunkásképz6 intézet és 1 szakiskola. Vannak még ezeken kívül kollégiu
mok és zeneiskolák. 

Az igények 

A girnnáziumokon kívül még tizenkét oktatással kapcsolatos intézményre je_ . 
tették be igényüket az egyházak. Ez a homályos megf.ogaImazás azt jeIRIi, 
hogy vagy jeknlegi oktatási intézményr61 van sw, vagy olyanr61, ami ré&en 
volt az, de lehet, hogy jelenlegi és múltbéli funkci6ja is az oktatással kapcsola~ 
tos. Szerepel az igénylistán két olyan objektum is, melyeket időközben lebon
tottak, de régen iskolák voltak. Ha az önkormányzat akceptál ná az egyházi igé
nyeket, akkor a gimnáziumokon kívül a következ6 oktatási intézmények kerül
nének még nehéz helyzetbe: két zeneiskola, egy di6sgyőri általános iskola, a 
Kand6 Kálmán Szakközépiskola Leánykollégiuma, a Kereskedelmi és Vendéglát6ipari 
SzakmunkJsképző és Szakközépiskola és két 6voda. Persze, ez nem az összes 
igény, mert összesen ötvenöt objektumr61 van sw, amelyb61 huszonkettőt a r6-
mai katolikusok, tizenkilencet a reformátusok, hatot az evangélikusok, kettőt a 
görögkatolikusok, és hármat-hármat a görögkeletiek és az izraeliták igényeltek. 
Ezen kívül még egy csom6 lakásr61 is sz6 van. Az evangélikusok negyven szol. 
gálati lakást igényelnek, de más egyházak is nyújtottak be ilyen címen igényt. 

Vannak egészen cifra ügyek is. Például a görögkatolikusok által igényelt in
gatlan eredetileg a Munkácsi Görögkatolikus PüspQkségé volt, és most a hajdúdo
rogi nyújtott be rá igényt. Vagy: református iskola volt az épület egy része, a 
másik pedig b6her-képző, de mivel az izraeliták még nem nyújtották be igé
nyeiket, nem tudnak egyezkedni. Olyan is van, hogy nem a tövényesen megje
lölt célokra pr6bálnak egyes egyházak ingatlanokhoz jutni, például a görögkele
tiek egy olyan házat szeretnének visszakapni, amelyben eredetileg is bérlakások 
és bérüzletek voltak, és most js ilyen célokra szeretnék használni, hogy legyen 
egy kis jövedelmük. A példák jelzik, hogy éppen elég teendője van a polgár
mesteri hivatal ezen ügyekkel foglalkoz6 munkatársainak éppÚgy, mint a képvi
selőknek, és akkor még nem is beszéltünk az Úgynevezett értéknövekmények-
ről (bővítések, modemizálás stb.). . 

A következ6kben a gimnáziumok ügyével foglalkozom, mert kétségtelenül 
ez kavarta a legtöbb indulatot a városban, és a legtöbb tanulsággal is ezek a tör-
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ténetek szolgálnak. Az igénybejelentések után kiderült, hogy a város hat gimná
ziuma közül négyre tartanak igényt különböz6 egyházak. 

A r6mai katolikus egyház igényt jelentett be a Herman Ottó Gimnáziumra 
(1948 el6tt a Szatmári Irgalmas N60érek Szerzetesrend mffitödtetett az épületben 
érseki leánynevel6 intézetet. Ez tulajdonképpen egy épületegyüttes kápolnával, 
lakásokkal. Mivel a Szatmári N6vérek nem tudták vállalni az intézményt, mert 
id6sek (bár 1990-ben már beadták az igényüket, de ahogy a püspök úr szavaib61 
kivettem, lebeszélték 6ket, s6t még arr61 is, hogy tanítsanak, így csak a szabadi
d6s-kulturális-hitéleti tevékenységet fogják segíteni), ezért a Mindszenti Plébánia 
az igényl6. Már 1992-ben át kívánták venni, de ez nem megy. 1993-ban fogják 
átadni az épületet, de lehet6séget kaptak, hogy ha akarják, másutt indíthatnak 
már ez év eSszén osztályokat. 

Ugyancsak a r6mai katolikus egyház jelentette be igényét a Földes Ferenc 
Gimnáziumra, amely egykor a Magyar Királyi Fráter György Katolikus Gimnázium 
volt. Ezt csak egy kés6bbi id6pontban kívánta tulajdonba venni az egyház. Van 
egy olyan levél is, miszerint tíz éven keresztül fizetend6 évi tízmilli6 forint fe
jében lemondanak az épületr61. De egy május H-i keltezésű jegyz6könyvben 
azt olvastam, hogy mégiscsak az épületet igénylik. Az ügy hátterér61 most csak 
annyit: többek szerint a tulajdonjog egyáltalán nem olyan egyértelmű, ezért is 
hajland6k alkuba bocsátkozni a katolikusok. 

A Zrinyi Ilona Gimnáziumot, vagyis a volt Miskolci Református Lévay József 
Gimnáziumot a reformátusok igénylik vissza. Eredetileg csak 1995-re tervezték 
a tulajdonba vételét, aztán mégis el6rehozták 1993-ra. Ennek oka többek szerint 
a két nagy egyház közötti versengés. Ha a katolikusok már léptek, akkor a re
formátusoknak is minél hamarabb mozdulni kell. A presbitérium és a Lévaysok 
Baráti Köre is sürgeti abirtokbavételt. Másfe161 1994-ig igyekeznek az egyházak 
tiszta helyzetet teremteni, tartanak ugyanis az esetleges kormányváltozás követ
keztében e16áll6 új helyzett61. 

A Kossuth Gimnáziumra az evangélikus egyház jelentett be igényt. Az 6 tu
lajdonában volt; de nem tudná a jelenlegi funkci6jában hasznosítani, internátust 
akart bel6le csinálni. Ebbe az önkormányzat nem ment bele, ezért már elég ré
gen eld6lt, hogy pénzzel vagy csereingatlannal fogják kártalanítani 6ket. 

A kiindul6pont tehát az volt, hogy a város hat gimnáziumáb61 négyet visz
szakérnek az egyházak. Így négy és félezer gimnáziumi fér6helyb61 másfélezer 
maradt volna mindössze a világi oktatás számára. Egyik az Avasi Gimnázium, 
amely "fiatal" iskola, a város egyetlen kéttannyelvű iskolája, és nem nagy múlt
ja ellenére is j6nevű intézmény; a másik a Kűiánban, amely "kültelki" gimnázi
um, és inkább a di6sgy6ri igényeket szolgálja. Ha számításba vesszük az igénye
ket, ez nagyon kevés. Nem is beszélve arr61, hogy ezek az iskolák - anélkül, 
hogy lebecsülném a pedag6gusok szakérteimét és igyekezetét - nem lennének 
képesek a Földes vagy a Herman színvonalán oktatni. 

Ezért kezdtek el sokan agg6dni Miskolcon. Az Észak-Magyarországban pél
dául "Moh6ság" dmmel írt a sajt6 az egyházak visszaigénylési akci6jár61, amit 
természetesen az érintettek fölöttébb sérelmeztek (mert 6k nem moh6k, nem 
követeltek, hanem csak a jogos tulajdonaikat kérték vissza, amire 6ket a tör
vény felhatalmazta). 



o MISKOLC 93 

A képvisd6testület 

Már a testület összetétele is garancia arra, hogy a város érdekei itt nem marad
nak képviselet nélkül, hogy itt nem fordulhat el6 az, hogy egy többségi vallási 
lobby fenntartás nélkül kiszolgálja az egyházak igényeit. A törvényt végre kell 
hajtani, ez senki el6tt nem kétséges, de ha lehet, minél kevesebb konfliktust 
okozva. 

Múlt év szeptemberéig kellett az egyházaknak igényeiket benyújtani a mi
nisztériwnba. A helyszínen csak azokkal az igényekkel kellett foglalkozni, ame
lyekr61 igazol6lap érkezett az önkormányzathoz. A polgármester azonban eze
ket az igazol6lapokat be sem várva elkezdett egyezkedni, és az egyház is jelent
kezett, hogy akkor 6k már 92-ben átvennék a Herman Ott6 gimnáziwnot. A 
k6sza hírek, informáci6k eljutottak az érintett iskolába is, és ott is megkezd6-
dött a mozgol6dás. Az önkormányzat tisztességesen akarta végigjátszani a dol
got, tehát meg akarta kérdezni a testület és a szül6k véleményét is. 

1992 februárjában hozták létre az egyházi ingatlanok átadását el6készít6 
ideiglenes bizottságot (melyet ad hoc bizottságként emlegetnek), amely ezeket· 
az ügyeket tárgyalja, egyezteti, és megpr6bálja a legideálisabb megoldást megke
resni. Apártok delegáltjaib61 meg is alakult a bizottság, és az6ta is folytatja 
tevékenységét az alábbi alapelvek szerint: 1. lehet6leg minden kérdésben helyi 
konszenzust kell kialakítani; 2. val6s igényeket tükröz6 döntésekre kell jutni; 
és 3. fontos, hogy egyik irányban se legyenek elfogultak. 

Persze, itt is van egyházi lobby. Többek szerint az egyházaknak"súgnak", 
a háttérb61 a keresztény politikai csoportosulás mozgatja a dolgokat, élükön a 
kereszténydemokrata alpolgármesterrel. Többek szerint 6 (Illetve a lobby) van 
amögött is, hogy a r6mai katolikus egyház megint visszatáncolt a Földes ügyé
ben. Val6színt1, hogy felvilágosították 6ket, hogy százmilli6 dz év alatt roppant 
kevés, nagyobb kártérítést is el lehet érni. Az alpolgármestemek az a vélemé
nye, hogy a volt bolsevikok cikkeztek a sajt6ban, 6k fújták fel az egész ügyet, 
nem is volt sz6 négy gimnáziwnr61, mert az evangélikusok azonnal visszalép
tek. Szerinte a városban vannak igények az egyházi oktatás iránt, spontán m6-
don jönnek létre a hitt an csoportok. Lehet, hogy a Herman is egy "bolsevista 
képrodmény" , de onnan van egy adatom: "Évek 6ta lehet hittanra járni, és a 
780 gyerekb61 harmincan jelentkeztek." - mondta a Pedag6gus Szakszervezet 
képvisel6je. Majd: "Jönnek a telefonok, hogy ahelyett, hogy infrastruktúrát fej
lesztenénk, háromszáz diáknak meg ötven tanárnak háromszáz milli6t adunk 
egy új iskolára?" Ehhez csupán annyit ffíznék hozzá, hogy álHt6lag a Földesért 
kapott kártérítésb61 is iskolát akar építeni a katolikus egyház. A témár61 az ad 
hoc bizottság fideszes elnöke azt mondja: "Nyomulnak a városban mindenhol a 
keresztény szellemű oktatással, de a visszakapott/kért elemi iskolákban nem 
tanítani akarnak." 

Arr61 is beszélt az alpolgármester úr, hogy a Herman-hoz hasonl6 esetek
ben nem az új iskola az egyetlen megoldás, hanem az "iskolaösszevonások, meg 
a megüresed6 iskolák. Vannak itt szakmunkásképrok, ott kell indítani gimná
ziwnot." Éppen ett6l félnek mellesleg a megkérdezett gimnáziwnokban, és szá-
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momra is egy kicsit "büntetés-szaga" van ennek a megoldásnak. Ha összevon
nak két iskolát, akár egy elnéptelened6 szakmunkásképz6be telepítik a gimná
ziumot, melyik tanári kart tartják meg? Kit bocsátanak el? Mind a két gim
názium tanári gárdája éppen a hagyományait szeretné ápolni, továbbvinni, a 
hosszú évek során kialakított szakmai műhelyt egyben tartani. . 

Azt az alpolgármester úr sem vitatta, hogy a pártok között egyetértés volt 
abban a kérdésben, hogy szükség van keresztény szellemű oktatásra, egyházi is
kolákra, a vita inkább ahogyanról sz6lt. 

A Herman Ottó Gimnázium 

Az önkormányzat és az egyház abban egyeztek meg, hogy a r6mai katolikus 
egyház már 1992 6szén indíthat gimnáziumi osztályokat, de csak 93-t61 megy át 
a tulajdonába a Herman Ott6 Gimnázium teljes egészében. Többekt61 hallot
tam, és a jegyz6könyVben is nyomát találtam, hogy az izgatta a tanárokat és a 
szül6ket, hogy az egyházt61 senki nem tudta elmondani, hogy mit akarnak, és 
nem is tudták, hogy mit akarnak. Ezért is volt az ellenállás. "Volt mindenr61 
sz6: nyolc osztályosr61, teljes vertikumr61 és még zárdár61 is." 

Mostanra azonban már kiérlelték a koncepci6t: Idén három gimnáziumi el
s6 osztályt indítanak, jöv6re pedig, amikor megkapják az épületet, els6t61 nyol
cadikig általános iskolai osztályokat, és három párhuzamos osztályb61 áll6 gim
náziumi évfolyamokat. Hogy hosszú távon milyen oktatási formát preferálnak 
majd (a 8+4, 6+6 vagy a 4+8 osztályosat), ennek eldöntését a tanári karra kí
vánják bízni. 

Már iskolaszéket is választottak, amelyben az egyházközség küldöttei, az 
iskolaigazgat6, a tanári kar és a szül6k képvisel6i vesznek részt. Már az 6 több
ségi véleményük döntött az igazgat6választásnál: négy pályázat alapján válasz
tották meg a 36 éves matematika-fizika szakos, fels6fokú angol nyelvvizsgával 
rendelkez6 egyetemi tanársegédet, aki mellesleg hfv6 katolikus is. Pillanatnyilag 
az igazgat6n kívül a három osztályf6nököt veszik státus ba, a többi tanár 6ra
ad6ként dolgozik majd, és ha feltölt6dik a gyereklétszám, folyamatosan kapnak 
rendes tanári kinevezést. Három nyelvet tanítanak: angolt németet és latint 
(minden gyereknek két nyelvet kell választania). 

Nem csak elitet akarnak képezni, nem csupán a kivál6kkal foglalkozni, ha
nem "a közepesekkel is, akik a társadalom épít6kövei lesznek". 

Az egyházat meglepte a Hermanban tapasztalt szül6i és tanári ellenállás, 
mert úgy érzik, hogy méltányos feltételeket ajánlottak. Kétségtelen, hogy az 
igazgat6 kivétel~vel minden tanárt átvettek volna (az adminisztratív és techni
kai dolgoz6kat is), és a már gimnazista diákok ugyanabban a közegben és kép
zési formában tanul hattak volna tovább, az új tanul6k felvételiztetését a szakta
nárok végezték volna továbbra is, csak a döntés került volna az illetékes egyhá
zi hat6ságok kezébe. A hitoktatás továbbra is fakultatív maradt még az els6 
osztályosoknál is, az iskolában nem vallásos illetve más vallású fiatalok is beke
rülhetnek, de a lelkészi ajánlás vagy javaslat el6nyt jelent. 
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Hogy mibe~ fog ez különbözni egy átlagos gimnáziumt61? Az Wáltalános 
szellemen kívül W abban, hogy két hittan6ra lesz tanrendbe iktatva, a tantestület 
katolikus pedag6gusokb61 fog állni, és a kápolnát is be akarják vonni a 
nevelésbe, ott tartják majd a miséket, lelki gyakorlatokat, ott rendezik a vallási 
ünnepeket, és az egyházi. egyesületek m11ködési terepe is ott lesz. 

Az önkormányzattal j6 kapcsolatban kívánnak maradni. Az oktatási osz
tály képvise16it az alakuI6 értekezletre is meghívták, és ezentúl is elvárják a 
szakreferenseket az iskolaszék üléseire. A finanszírozásnál a központi kv6tára 
számítanak, és az önkormányzati támogatás is j61 jönne, de mivel háromszáz 
milli6ba fog kerülni a Herman kiürítése, ezt már nem remélik. 

Az egyháznak a lakossági igényeket nem sikerült el6re felmérni. Kitettek 
ugyan céduIákat arr61, hogy mit terveznek, és kértek visszajelzést, de mind
ÖSsze negyvenen jelezték, hogy élni kívánnak a lehet6séggel. Kellemes meglepe
tésként érte 6ket, hogy a konkrét meghirdetés után százötvenen jelentkeztek az 
iskolába, ebb61 válogatták ki a 93 els6 osztályost. 

A Herman Ott6 Gimnázium Miskolc belvárosában, közvetlenül a városhá
za mellett van, elég j61 karbantartott, kellemes benyomást kelt6 épületegyüttes, 
nagy bels6 udvarral. Rég6ta magas szinten oktatják itt az idegen nyelvet (né
met, angol, francia, latin, olasz, orosz és szlovák). Két-három éve indítottak . 
egyedi tantervt1 biol6gia osztályt, és magyarb61, történelemb61, matematikáb61, 
fizikáb61 emelt szintt1 képzés folyik. Miskolcon a Földes után a második leg
jobb gimnáziumként tartják számon, országos viszonylatban a 184 gimnázium 
versenyében a 39. helyen áll. 

Igazgat6n6je tavaly érte el a nyugdíjkorhatárt, de wtovábbszolgálw. 1965-ben 
már igazgat6helyettes volt, 76-ban nevezték ki igazgat6nak. Az6ta egyfolytában 
vezeti az intézményt. Manapság wszépséghibaw KISZ~ és pártmúltja, és f6leg 
az, hogy a miskolci pedag6gus pártalapszervezet titkára volt. 

Az 6 interpretálásában a történet a kÖvetkeZ<>: 1992. januárjában, amikor a 
téli szünetr61 visszatértek, akkor hallottak arr61 pletyka-szinten, hogy napi
rendre került a Herman katolikus egyháznak val6 átadása. Maga a tény nem 
igazán érte 6ket váratlanul, számítottak rá, mert arr61 is tudtak, hogy a 
Szatmári N6vérek már 1990-ben beadták a visszaigénylési kérelmüket. Az volt 
az álláspont juk, hogy az igény jogos, "az épület átadására mindig megvolt a 
készségem, csak arra nem, hogy ilyen formában jöjjön létre a dolog". Úgy gon
dolták, hogy el6ször azokat az épületeket fogja az egyház birtokba venni, ame
lyekben nem tanítanak, a többi majd fokozatosan kerül át. Bosszankodtak 
amiatt, hogy nem hivatalosan, hanem mindenféle sz6beszédekb61 értesültek ar
r61, hogy mennyire el6rehaladott stádiumban van már az ügy. 

Az els6 hivatalosnak tekinthet6 közlés a mt1vel6dési osztály vezet6jét61 
származott, és valahogy így hangzott: "Csak névtábla csere lesz, nincs más 
választásunk, a tanárok biztosan el fogják fogadni, mert itt a pedag6gus munka
nélküliség" . 

Ezután - furcsam6d - az igazgat6n6 hamarabb találkozott az egyház, mint 
az önkormányzat illetékeseivel. A püspök úr közölte vele, hogy szeptembert61 
átveszik az iskolát, Öt osztályt indítanak, már igazgat6t is választottak. Megpr6-
bált érvelni, hagy a beiskolázási munka már okt6berben elkezd6dött, de ez 
nem hatott különÖSebben. 
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Közben megérkeztek a nyilatkozatok, amelyeket a pedag6gusoknak alá 
kellett volna írniuk, és valami olyasmit tartalmaztak, hogy a pedag6gusok meg
ígérik, hogy a Bibliát meg a vallásos irodalmat tanulmányozzák, és nem ne
velnek az egyház ellen. 

Jártak közben itt-ott, pr6báltak tájékoz6dni, kiutat keresni. A következ6 
lényeges esemény a január 14-i tantestületi értekezlet volt, amelynek egyetlen 
témája az volt, hogy érdemes-e harcolni? Titkosan szavaztak. Az eredmény 
szerint egy kivételével valamennyi pedag6gus a Hermant és a harcot válasz
totta. 

Közben a szül6k körében is zajlott a közvélemény-kutatás. Kilencven száza
lékban visszaküldték a kérd6íveket, és elsöpr6 többségük névvel-címmel vállal
ta, hogy nem az egyházi iskolát választja. A negyedikes szül6k nevében az 
egyik SZMK elnök levelet írt a polgármesternek, amelyben a Herman fennma
radását kérte. Az egyik alkalommal, amikor a polgármesteri hivatalb61 és az 
egyházt61 kilátogattak az iskolába, . a kapuban 70-80 gyerek várta 6ket, néma 
tüotetéssel. Ez ut6bbi két akci6r61 álHt6lag az igazgat6n6 el6re nem tudott. 

Január vége felé a testületi ülésen minden érdekelt megjelent. Itt volt iga
zán m6djuk a tanároknak véleményt nyilvánítani. Egymás után pattantak fel, 
és mindenki a maga m6dján, és stílusában, a Herman egyben tartása mellett tet
te le a voksát. ÁlHt6lag eMre elhatározták, hogy valamennyien hozzász6lnak 
"ha csak közben le nem lövik 6ket". Ezután már a szavazás következett: a 49 
szavazásra jogosultb61 45-en szavaztak a Herman Ott6 Gimnázium továbbélésé
re, és négyen az egyházi gimnázium mellett. 

Ezután január 29-én és 30-án szül6i értekezletek következtek. Azért rendez
ték két napon, mert féltek, hogy egy alkalommal nem fémek be a terembe az 
érdekl6d6k. A két értekezleten körülbelül négyszáz szül6 vett részt, 34 szül6 
mondta el a vél.eményét, és mindössze egy sz6lt közülük a katolikus gimnázi
um mellett. A többiek mind a Herman önkormányzati kezelésben val6 megma
radása érdekében nyilatkoztak. A titkos szavazás lehet&égét elutasít ották, nyíl
tan mindössze 3-an szavaztak az egyházi iskola mellett, és ketten tart6zkodtak. 

Hogy volt-e manipulálás vagy presszi6, azt nem tudhatom. De hogy szer
vezkedés és agitáci6 folyt, az biztos. Ez azonban nem tilos, nem inkorrekt fegy
ver a demokráciában, hanem éppen az érdekérvényesítési folyamat szerves ré
sze. Több embert61 is megkérdeztem, hogy mi a véleményük a szül6i ellenállás 
okár61. Az egyházpártiakat kivéve mindenkit61 a kövekez6höz nagyon hasonl 6 
véleményt kaptam: a legf6bb ok az, hogy hagyományai vannak az iskolának, és 
szeretik, ragaszkodnak hozzá .. 

Végül is kompromisszumos megoldás született. A Közgyalés 1992. február 
negyedikén döntött a Herman Ott6 gimnázium ügyében. Egyhangú volt a dön
tés abban a tekintetben, hogy az épületeket 1993 júniusában átadják a r6mai ka
tolikus egyháznak. A FIDESz, az SzDSz, és az MSzP egyhangúlag támogatta, az 
MDF megosztott volt, a kereszténydemokraták pedig nem támogatták a javas
latnak azt a részét, hogy a Herman Ott6 gimnázium változatlan összetételben, 
új épületben folytathassa mlíködését. 
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A Zrínyi Ilona Gimnázium 

A református egyház 1993-t61 szándékozik indítani els6 osztályait, és 95-re 
akarja birtokba venni az egész épületet. Nem félnek att61, hogy nem lesz igény 
a református oktatásra, de beiskolázás szempontjából nem csupán Miskolcra 
számítanak, hanem az egész egyházkerü1etre, amely Borsod megyén kívül még 
Heves megye egy részére is kiterjed. 

Az egyház vállalta, hogy a jelenlegi évfolyamok a jelenlegi tantervek 
szerint tanulhatnak tovább, meglév6 csoport jaikban. Ezután sem zárk6znak el 
más vallású diákok felvételét61, ezzel is régi hagyományaikat szeretnék folytat
ni. Ha a tantestület nevelési koncepci6jukat magáévá tudja tenni, s ha ebben a 
tekintetben lojalitást vállal, akkor megtartják és tisztségükben meger6sítik 6ket. 
"Az iskola jelenlegi igazgat6jának személyét változatlanul ebben a tisztségben 
kívánjuk meger6síteni." - nyilatkozták. Itt tehát igazgat6stul megmaradhatott 
volna az egész testület. A finanszírozást természetesen 6k is állami kv6tából kí
vánják megoldani, de maguk is szándékoznak valamit tenni az iskola fenntar
tása érdekében. "Az iskola anyagi mt1ködtetéséhez (ideértve a diákok ösztöndí- . 
jazását is) alapítványt kívánunk létrehozni." - írják. 

Az önkormányzattal továbbra is j6 kapcsolatban szeretnének maradni, de 
belesz6lást csak annyiban engednek meg, amennyiben az nem ellenkezik egy
házi érdekekkel. Hogy milyen iskolát képzelnek el, erre csak nagy általánossá
gokat mondott a püspök úr. Keresztény szellemiségű nevelést akarnak, de a 
szakmai színvonalra is nagy súlyt fognak fektetni, és "a keresztény nevelés 
szempontjait nem az oktatás színvonalának rovására, hanem annak emelésére" 
érvényesítik. 

Szerinte vannák olyan politikai tényez6k, amelyek az érintettek (taner6k, 
szül6k) hangulatát igyekeztek befolyásolni, de mivel nincsenek konkrét bizo
nyítékok a birtokában, nem akarja megnevezni 6ket. Biztosít mindenkit, hogy 
a keresztény kurzust61 senkinek nem kell tartania, és ha a magyar iskolaügyet 
megnézzük, akkor mindenki számára nyilvánval6 lehet, hogy a protestáns egy
házak soha nem voltak militánsak. 

A Zrínyi nona Gimnázium szép, tekintélyes, j61 karbantartott épület Mis
kolc legszebb részén, az Avas aljában. A gimnáziumnak a nyelvek és a művé-
~ti (ének, rajz) tagozatok az er6sségei, de mostanában már egyedi tantervű 
biológia osztályokat is indítanak, és természetesen sokféle fakultáci6 is létezik. 
A felvételi arányok nem túl jók (40 és 55 százalék között van az utolsó öt év 
átlaga), de ide négyes tanulók jönnek, és zömében humán beállítottságú lányok, 

• és olyan pályákra mennek (művészeti f6iskolák, bölcsészkarok), ahol a legna
gyobb a verseny. Jó szellemű, humánus légkörú az iskola, és szeretnek ide járni 
a diákok meg a tanárok. Az igazgatón6 nagyon fiatal, magyar-angol szakos. Va
laha maga is zrínyis diák volt, majd az egyetem után itt kezdett tanítani. 1990 
óta. igazgató, a tantestület egyhangúan választotta meg. 

A tanárok mind tudták, hogy a Zrínyi református gimnázium volt, úgy
hogy a visszaigénylés ténye nem lepte meg 6ket. A lévays öregdiákok sokat 
nyüzsögtek itt már régebben is. Egy éve például felsz6Htották 6ket, hogy vál-
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toztassák meg a nevüket. Ők nagyon megdöbbentek, mert "úgy tudtuk, hogy 
Zrinyi Ilona nem kompromittálta magát az elmúlt évtizedekben". Amikor az 
igazgat6választás napirendre került, akkor az igazgat6jelölt megkereste a püspök 
urat. A püspök úr akkor azt nyilatkozta, hogy 1995-ig 6k nem szándékoznak 
birtokba venni az iskolát. Val6szfnffieg a Herman ügy pörgette fel itt is az ese· 
ményeket. A püspök úr "kényszerhelyzetbe került", és neki is lépnie kellett. 

Az első lépés az volt, hogy rendeztek egy Lévay F6rumot, ahol volt lévays 
tanárok és az egyházközség képvisel6i vettek részt. ott a püspök úr a 
magyarországi erkölcsök romlását taglalta, és hogy 6k ezen változtatni akarnak. 
Az igazgat6n6 (aki ott volt a f6rumon) ezt úgy kommentálta, hogy vajon ez a 
szolid iskola lenne-e az erkölcsi romlás színtere. Miskolc a munkanélküliek, a 
szociálisan elesettek, az elhagyott öregek gyújt6helye, és akkor pont itt kell 
kezdeni? Véleményével nem áll egyedül. Több helyen is megemlítették, hogy 
érdekes m6don a szociális szférába korántsem igyekeztek olyan elánnal benyo
mulni az egyházak, mint az oktatás ba. 

A második lépés az volt, hogy meghívták a püspök urat nevel6testületi érte· 
kezletre. "Kellemes hangulatú volt az értekezlet, a püspök úr mdvelt, higgadt, 
kedves ember", de csak általánosságokat mondott: a lojalitásr61 beszélt, meg ar· 
r61, hogy református szellemd iskolát akar a keresztényi szeretet jegyében. 

Az ad hoc bizottság vezet6je ekkor már jelezte, hogy a pedag6gusoknak vé· 
leményt kell nyilvánítani az ügyr61. Nyílt szavazást rendeztek. A szavazáson az 
57 tagú testületb61 51-en voltak jelen, 17-en voksoltak úgy, hogy tanítanának 
református gimnáziumban, 34-en pedig nemleges választ adtak. A püspök úr vé· 
leménye az, hogy a tanári kar elég nehéz helyzetbe hozta 6ket, pedig igazán 
nem túl sokat kívántak t61ük, j6szerint annyit, hogy ne destruálják az egyházi 
oktatást. Ennek ellenére büszke a szavazás eredményére, szerinte ez az egyhar. 
mad·kétharmad nagyon j6 arány. Közben szül6i közvélemény-kutatás is volt. A 
330 els6..másodéves tanul6 családja közül 286 szavazott: 109 család elfogadná az 
egyházi oktatást, 177 pedig nem. Biztos vagyok benne, hogy itt nem volt sem· 
miféle rászervezés vagy agitáci6, presszi6 meg különösen nem. 

Az igazgat6n6 szerint, ha nem általánosságban lett volna feltéve a kérdés, 
hogy állami/önkormányzati vagy református iskola, hanem úgy, hogy vagy 
református vagy Zrinyi, akkor még több "világi" szavazat lett volna mind a 
tanárok, mind a diákok, illetve szüleik körében. Döntés még nincs, de azt 
hiszem, a zrinyisek még kedvez6t1enebb helyzetben vannak, mint a Herman. 
Még egy gimnáziumot nehezen tud majd "kiállítani" az önkormányzat. Nem is 
lenne annyi gimnáziumra szüksége Miskolc városának, f61eg most, amikor már 
levonul a demográfiai hullám. Pedig kár az iskoláért, mert olyan érzésem volt, 
hogy itt tényleg megva16sítottak valamilyen nagyon emberi, nagyon szeretettel· 
jes légkört (ha nem is kifejezetten a keresztényi szeretet jegyében). 

CSATARY ILDIK6 




